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Těšíme se na vás

Řadu emotivních momentů přinesla beseda o 
zaváděném systému placeného parkování v Jihla-
vě, která se konala 27. srpna v jídelně ZŠ. E. Rošic-
kého. 

Beseda se týkala spuštění placeného parkingu 
v oblastech 57 Ladova a 59 Kpt. Jaroše od 16. září. 
Téměř tři stovky účastníků představovaly asi dvoj-
násobný počet, než bylo u předchozích realizova-
ných besed v dalších zónách. 

„Takový zájem jsme nečekali,“ připustili organi-
zátoři a v přeplněné jídelně hned v úvodu nabídli 
možnost uspořádat besedu znovu od 19.30 hodin. 
Už první debata od 17.30 hodin se ale nakonec 
protáhla na bezmála tři hodiny.

„Cítím tady poměrně vzrušenou atmosféru,“ glo-
soval hned v úvodu městský koordinátor systému 
parkování Dalibor Pituch napětí v sále. Během 
večera pak zněla mnohokrát prosba o udržení kli-
du. 

V rámci večera zazněly argumenty radnice k zavá-
dění systému - zejména dramaticky se zvyšující 
počet aut ve městě (v roce 2010 13 tisíc registro-
vaných vozidel, aktuálně už dvojnásobek, k tomu 
deset tisíc aut denně dojíždí).

Občané naproti tomu mimo jiné kriticky připo-
mněli předchozí besedu, kterou s nimi radnice ve 
stejné školní jídelně uspořádala v roce 2017. Zde 
jim představila zpracovanou studii revitalizace 
celého sídliště pod nemocnicí včetně parkování. 

Studie zmiňovala zřizování krytých parkovacích 
míst u domů apod. V nyní zaváděném systému pla-
ceného parkování z ní má být podle radního města 

Davida Beke využit pouze „kříž“ zpevněné parko-
vací plochy, který má výhledově, podle ekonomic-
kých možností, vzniknout ve slepém zakončení 
horní části Pavlovovy ulice.  

Z pléna besedy zazněly emotivní výtky, že pro-
středky vložené do pořízení studie „byly zbytečně 
vyhozené a není nic“. 

„Důležité je mít vize a plány... Když nemáte 
plán, a potom náhodou se objeví �nancování, třeba 
z nějakých evropských fondů, tak potom nemáte mož-
nost to realizovat. Je lepší mít pár projektů v šuplíku 
nachystaných, a pak, když se ta příležitost otevře, tak 
je zrealizovat. I když to stojí nějaké peníze, o tom jsem 
přesvědčený. Stejně to přece děláte doma. Taky si udě-
láte plán a potom se snažíte ho realizovat,“ reagoval 
Beke. 

„Ale my za něj neplatíme, chápete? Ale vy, jako měs-
to, když si necháte něco vypracovat, tak za to zaplatí-
te,“ oponovala diskutující z publika.  

My nejsme slepí 
Z pléna zněly některé konkrétní stížnosti na údaj-

nou nedokonalou údržbu komunikací v oblasti, na 
písemné žádosti o nápravu, na které údajně odbor 
dopravy dva měsíce neodpověděl apod.

Podle Pitucha město připravuje různé projekty 
na výstavbu parkovišť: „Už letos na podzim budou 
realizována nová parkovací místa v oblasti 51… Nic-
méně dělat nová parkoviště má podle naší zkušenosti 
smysl tam, kde se zavedou pravidla, kde se zjistí a je 
reálná poptávka po parkování…,“ uvažoval. 

Jak ale doplnil, nová místa pro parkování se ve 
veřejném prostoru hledají opravdu těžce, místní 

obyvatelé prý upřednostňují zeleň.  
„My nejsme slepí, my vidíme, že to město má mraky 

problémů. Ale tím, že to město je řídké, tak je extrém-
ně drahé na provoz… Jenom letos, řeknu nahrubo, 
jsme za parkování získali 30 milionů a 60 milionů 
jsme investovali zpátky do parkování. A v tom jsou i 
ty opravy ulic…,“ reagoval Beke.  

Zdůraznil, že město na systému placeného par-
kování rozhodně nevydělává. „Jenom blázen by si 
mohl myslet, že to tak je,“ uvedl doslova. Došlo i na 
jeho osobní argumentaci, proč se angažuje v zavá-
dění placeného parkování. 

„Já jsem se po škole vrátil ze zahraničí, kde jsem 
mohl zůstat. Chápu, že někteří jsou naštvaní, že jsem 
to neudělal, ale já chci, aby mé rodné město bylo co nej-
lepší. Snažíme se o to s těmi penězi, co máme. Snažíme 
se dělat maximum pro to, abychom ty peníze, které od 
vás vybereme, všechny plus další, investovali zpátky do 
toho, aby se to zlepšilo. Jsou špatné chodníky, zábrad-
lí nenatřené, popraskané, zrezlé. Já to vidím, věřte mi, 
že já jako architekt u toho trpím ještě mnohem víc, že 
tu estetiku vnímám ještě daleko víc než všichni ostat-
ní,“ obrátil se Beke na auditorium.    

Mezi občany města však rezonují také oponentní 
názory na věc a vidí v tom „tahání“ peněz na arénu, 
kterou vnímají jako předraženou.  

„Začalo to pětinásobným zvýšením daně z nemo-
vitosti…, pokračuje to nepromyšlenou parkovací 
koncepcí... Nehledě na to, že toto zdražování života 
obyvatel ve městě neměla vládnoucí koalice vůbec uve-
deno v programovém prohlášení nové ´Rady města 
Jihlavy´,“ napsal např. v komentáři besedy na soci-
ální síti Jihlavských listů Pavel Paulát.   -jv-

Beke: město na parkování nevydělává   


